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Przeczytaj głośno, co jest napisane pod obraz­
kiem.

Ile powiedziałeś wyrazów?
Z ilu dźwięków składa się wyraz a?
Ilu znaków, czyli liter, trzeba do napisania wy­

razu a?
Z ilu dźwięków składa się wyraz to?
Ilu liter trzeba do napisania wyrazu to?
Z ilu dźwięków składa się każdy z następnych 

wyrazów, a ilu liter trzeba do napisania każdego z nich?
Dźwięki, z których składają się wymawiane wy­

razy, nazywają się głoskami.
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A jak się nazywają znaki, zapomocą których głoski 
wyobrażamy na piśmie?

Powiedz kilka głosek.
Napisz kilka liter.

Przepisywanie 1. Przepisz następujące litery:

Litery, napisane w powyższy sposób, nazywają się 
małemi literami.

Przepisywanie 2.

Litery, napisane w powyższy sposób, nazywają się 
dużemi literami.
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Przepisywanie 3. Przeczytaj głośno. Powiedz, ile 
jest wyrazów od kropki do kropki. Po przeczytaniu 
przepisz uważnie.

Powiedz, jaką literę piszemy po kropce — dużą 
czy małą?
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Pisanie z pamięci 1. Przeczytaj sobie jeden lub 
kilka wyrazów, zapamiętaj dobrze, a następnie zasłoń 
książkę i napisz przeczytane wyrazy z pamięci.

Zaczynaj pisanie od dużej litery.
Po kropce pisz dużą literę.
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O zgłoskach.

Wymów głośno wyraz mama (ma ma).
Na ile części można ten wyraz podzielić?
A wyraz baran? woda? woły?
A czy można podzielić na części wyraz wół? 

a lis? a lisy? płot? a płoty? mur? mury? stół? stoły? 
Jan? Janek?

Części, na które przy wymawianiu dzielą się 
wyrazy, nazywają się zgłoskami.

Ćwiczenie obrazkowe. Napisz, co widzisz na tych 
obrazkach. Przeczytaj, co napisałeś, i zastanów się, 
które z tych wyrazów dadzą się podzielić na zgłoski 
a które nie.
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ćwiczenie 1. Podziel na zgłoski wedle wzoru.
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Przepisywanie 1. Przepisz, a po przepisaniu pod­
kreśl wyrazy, których nie można podzielić na zgłoski, 
czyli wyrazy jednozgłoskowe.

Ćwiczenie 2. A teraz złóż na połowę kartę w ze­
szycie i z powyższego ćwiczenia wypisz na jednej 
stronie wyrazy jednozgłoskowe, na drugiej zaś stronie 
wyrazy dwuzgłoskowe, dzieląc na zgłoski według 
poniższego wzoru:
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Jeżeli wyraz jednozgłoskowy znajdzie się na końcu 
wiersza, należy go w całości pomieścić w rozpoczętym 
wierszu, dzielić go nie można. Wyraz zaś dwuzgłoskowy 
trzeba rozdzielić tak, aby pierwsza zgłoska została na 
końcu wiersza zapisanego, a drugą przenosimy do na­
stępnego wiersza. Naprzykład wyraz kura dzielimy 
tak, żeby zgłoska ku została przy końcu napisanego 
wiersza, za nią piszemy łącznik, to jest krótką kreskę, 
a zgłoskę ra piszemy na początku nowego wiersza, 
jak to wzór pokazuje:

Powiedz, jak rozdzielić przy przenoszeniu wyrazy: 
mąka, rosa, ława, ręka, buty? A czy można dzielić przy 
przenoszeniu wyrazy: bok, lak, pas, las, rok? — Nie, 
wyrazów tych nie można dzielić, bo są jednozgłoskowe.

Ćwiczenie 3. Przepisz po jednej stronie wyrazy 
jednozgłoskowe, a po drugiej dwuzgłoskowe.
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Po przepisaniu podkreśl wyrazy jednozgłoskowe 
raz, a dwuzgłoskowe dwa razy.

Jakie wyrazy należy zaczynać od dużych liter.

Po przepisaniu podkreśl imię Boga.
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Przepisywanie 2. Po przepisaniu podkreśl imiona 
ludzi i zwierząt.

Imię Boga, imiona i nazwiska ludzi i zwierząt 
zaczynamy od dużej litery.
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ćwiczenie 1, Napisz kilka imion kobiecych. Napisz 
kilka imion męskich. Napisz swoje imię i nazwisko. 
Imię i nazwisko kolegi.

ćwiczenie 2. Podane poniżej imiona podziel na 
zgłoski według wzorów:

Wzorek 1.



Wzorek 2.

Ćwiczenie 3. Przepisz, a zamiast kropek dopisuj 
brakujące wyrazy, dobierając odpowiednie z podanych 
w ramce.
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¿i?

Ćwiczenie 4. Napisz, jak się nazywa wasz kotek.
Napisz po kilka nazw psów, krów, koni, kotów,

Ćwiczenie 5. Przepisz i dziel na zgłoski według 
wzoru:
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ćwiczenie 6. Podziel na zgłoski tak, żeby pierw­
sza zgłoska kończyła się zawsze na w lub na r.

Dlaczego Targaj i Żarcik napisano dużą literą?
Początki popr. pisania. Stopień 1. 2
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Pisanie z pamięci. Przeczytaj jeden lub kilka 
wyrazów, zapamiętaj dobrze, a następnie zasłoń książkę 
i napisz z pamięci. Staraj się uważnie sprawdzić 
według książki, czy masz tak samo napisane.

Źle napisany wyraz przekreśl i napisz po raz 
drugi dobrze.
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Podkreśl nazwy: Boga, ludzi i zwierząt.
Zapytanie. Jakie wyrazy piszemy dużą literą?

Wyrazy trzyz głosko we.

Wymów głośno: Karolek darował Jankowi fujarkę.
Ile wymówiłeś wyrazów? Na ile części każdy z tych 
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wyrazów możesz podzielić? Z ilu części, czyli zgłosek, 
składają się wyrazy: donica, plecaki, kalina, owoce. Po­
wiedz kilka wyrazów składających się z trzech zgłosek.

Ćwiczenie 1, Następujące imiona przepisz, dzie­
ląc na zgłoski według wzoru:

Wyrazy, które dzielą się na trzy części, czyli 
na trzy zgłoski, nazywamy wyrazami trzyzgloskowemi.



ćwiczenie obrazkowe. Pisz nazwy rzeczy, które 
widzisz na tych obrazkach.



Podkreśl i przepisz wyrazy trzyzgłoskowe.

Pisanie z pamięci. Przeczytaj jeden lub parę wy­
razów, zapamiętaj dobrze, zasłoń książkę i napisz z pa­
mięci. Sprawdź, czy masz dobrze napisane. Wyrazy, 
źle napisane, popraw i poprawione przepisz.
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Wyrazy jedno zgłosko we podkreśl jedną linijką, 
dwuzgłoskowe dwiema, a trzyzgłoskowe kropkami.

Ćwiczenie obrazkowe. Pisz nazwy rzeczy, które 
widzisz na tych obrazkach.
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Samogłoski i spółgłoski.

Przepisywanie 1. Podziel na zgłoski:
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Dzieląc wyrazy na zgłoski, widzimy, że głoski 
takie jak: a 8 i 0 U same, bez pomocy innych głosek, 
mogą tworzyć zgłoskę Głoski, które same przez się 
tworzą zgłoskę — nazywają się samogłoskami. Głoski, 
które tylko w połączeniu z samogłoską mogą two­
rzyć zgłoskę, nazywają się spółgłoskami.

Samogłosek mamy osiem: a, e, i, o, u, y, ą, ę.
UWAGA. Na piśmie samogłoskę u wyobrażamy 

dwoma znakami: u oraz ó.
Samogłoska sama może stanowić wyraz, naprzy- 

kład: A to dopiero! E, dosyć tego. Jasio i Bartek. Mó­
wiliśmy o tobie. Byłem u ciotki.

Przepisz litery, oznaczające samogłoski:

Ćwiczenie 2. Napisz z pamięci kilka liter, ozna­
czających samogłoski.

Ćwiczenie 3. Wynajdź kilka wyrazów, w których 
jest samogłoska a. Wynajdź kilka wyrazów, w któ­
rych jest samogłoska e; samogłoska u; i; y; ą; ę.

Ćwiczenie 4. Z liter: a, b, c, d, e, f, g, h, i, j, 
k, 1, ł, m, n, o, p, r, s, t, u, w, x, y, z, ż, ź, ą, ę wy- 
bierz i napisz pierwej te, które oznaczają samogłoski, 
a potem te, które oznaczają spółgłoski.

ćwiczenie 5. Powiedz kilka] spółgłosek. Powiedz 
kilka samogłosek.
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Przepisywanie 3. Przepisz, dzieląc na zgłoski. Pod­
kreśl litery, oznaczające samogłoski.
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ćwiczenie 6. Podziel na zgłoski; I kończy pierw­
szą zgłoskę.

Wyrazy czterozgloskowe, pięciozgłoskowe 
i wielozgłoskowe.

Ćwiczenie 1. Dziel na zgłoski wedle wzoru. Pod 
kreśl samogłoski. Policz, ile jest samogłosek w każ 
dym wyrazie.



Wyrazy, w których są cztery samogłoski, dzielą 
się na cztery części, są czterozgloskowe. He jest samo­
głosek w wyrazie, tyle on ma zgłosek—jeżeli w wy­
razie jest jedna samogłoska, to taki wyraz jest jedno- 
zgłoskowy. — Jeżeli dwie samogłoski, to raz jest 
ilozgłoskowy? Jeżeli trzy samogłoski? cztery i więcej 
samogłosek?

Ćwiczenie 2. Do wyrazów: kopane, pakowan 
płacone, klejone — dodawaj kolejno: o, wy, po, za.

Wzór:
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Pytajnik (?).

Przepisywanie 1. Zwróć uwagę na znak pod­
kreślony.

Po wyrazach zawierających zapytanie piszemy 
znak ? zapytania czyli pytajnik. Po pytajniku, tak sa­
mo jak po kropce, piszemy dużą literę.



30

Przepisywanie 2. Po wyrazach zawierających za­
pytanie stawiaj pytajniki.

¿Kio

(¿7# aa y>aam.

77%/a i łwa/a.

Ćwiczenie 1. Przepisz i sam pisz odpowiedzi na 
zapytania. Po zapytaniach stawiaj pytajniki, po od­
powiedziach kropki.
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Oznaczanie miękkości spółgłosek.

Przepisywanie 1. Zwróć uwagę na podkreślone 
zgłoski:
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Zauważyliście zapewne, że podkreślone zgłoski 
brzmią miękko — sia, sie, cie, nie, bie, cia, a chociaż 
po środku każdej z nich piszemy i, przecież tego 
i w mowie wcale nie słychać. Zdawałoby się, że nie 
jest ono potrzebne. Ale gdybyśmy w tych zgłoskach 
i nie napisali, to czytalibyśmy je twardo — sa, se,
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ce, ne, be, ca — a ponieważ nie wymawiamy Mami, 
a Marysia, nie pasę a pasie, widzimy więc, że i po­
trzebne jest dla oznaczenia miękkości spółgłosek, obok 
których stoi. Nie jest ono w tym wypadku literą, ale 
tylko znakiem zmiękczenia.

Przepisywanie 2.

Zwróć uwagę na podkreślone zgłoski — przy wy­
mawianiu ich słyszymy wyraźnie głoskę i. W zgło­
skach tych i wyobraża głoskę (dźwięk), jest więc literą.

Porzatk: poor, pisania, -^topi-i 1. I
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Czy przy wymawianiu podkreślonych zgłosek 
I daje się słyszeć, czy nt .? Czy jest więc ono tu li­
terą, czy też znakiem zmiękczenia?

Ćwiczenie 1, Pisz o wielu ptakach to samo, co 
tu napisano o jednym.
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Przepisz i dokończ. Podkreśl ostat-Ćwiczenie 2. 
nie zgłoski.

Przeczytaj głośno podkreślone wyrazy i wymień 
głoski (dźwięki), z których się składają.

Ćwiczenie 3. Przepisz i dokończ. Ostatnie zgłoski 
podkreśl.
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Przeczytaj głośno podkreślone wyrazy i wymięli 
głoski (dźwięki), z których się składają.

Ćwiczenie 4. Obmyśl sam i napisz kilka wyrazów 
w których i słychać — naprzykład: nici, sito, zima 
Ułóż i napisz z nich zdania.

Ćwiczenie 5. Wynajdź i napisz kilka imion dziew­
czynek, w których ostatnia zgłoska brzmi miękko — 
Adelcia, Bronia. Ułóż i napisz z nich zdania.

Pisanie z pamięci. Przeczytaj jeden lub kilka 
wyrazów, zapamiętaj dobrze, a następnie przykry] 
książkę i napisz je z pamięci. Staraj się uważnie 
sprawdzić wediug książki, czy masz tak samo napisane 
Omyłki popraw i przepisz.
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Po przepisaniu podkreśl w swoim zeszycie wszyst­
kie zgłoski, w których i nie wymawia się, tylko za­
znacza miękkość poprzedzającej spółgłoski.

ś, ć, ń.

Przepisywanie 1.



Przeczytaj głośno podkreślone wyrazy — wymień 
głoski, z których się składają. Zapomocą czego ozna­
czona jest miękkość końcowych spółgłosek?

Ćwiczenie 1. Pisz imiona małych chłopców, koń­
czące się na ś, pochodzące od imion łudzi dorosłych 
(spieszczone).
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Przepisywanie 2. Zwrócić uwagę na podkreślone 
litery.



Spółgłoski miękkie, których miękkość oznaczamy 
na piśmie kreską — piszemy na końcu wyrazów i przed 
spółgłoskami.

Ćwiczenie 2. Na podane niżej zapytania, pisz od­
powiedzi pełne, to jest takie, w których powtarza się 
zapytanie.



41

Ćwiczenie obrazkowe Pisz nazwy przedmiotów 
przedstawionych na obrazkach.
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Ćwiczenie 3. 
je wedle wzoru.

Pisz imiona dziewcząt, zmieniając

1.

Pisanie z pamięci.
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Podkreśl w zeszycie jedną linijką litery wyobra­
żające spółgłoski, których miękkość oznaczona jest 
kreską (’), a dwiema linijkami te, których miękkość 
oznaczona jest zapomocą i.

Od, do, z, ze, za, w, o, na, pod, nad.

Przepisywanie 1. Zwróć uwagę na wyrazy pod­
kreślone.
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Napisz to samo o cioci.

Napisz to samo o kocie.
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Napisz to samo o misce,

Ćwiczenie 1. Do, pod, za, w, o dodawaj kolejne 
do wyrazów: kuźnia, bańka, miasto, słońce.

Ćwiczenie 2. Podziel na zgłoski wedle wzoru:
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Ćwiczenie 3. Podziel na zgłoski wedle wzoru.

Wyrazy: do, na, z, o, w i tym podobne należy 
pisać osobno przed wyrazami oznaczaj ącemi osoby, 
zwierzęta i rzeczy.

Pisanie z pamięci. Przeczytaj sobie jeden lub 
kilka wyrazów, zapamiętaj dobrze, a następnie zakryj 
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książkę kawałkiem papieru i napisz z pamięci. Sprawdź 
uważnie według książki, czy masz tak samo napisane. 
Omyłki popraw i poprawione wyrazy przepisz.
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